
 

 مازوت سوزی در آلوده ترین شهر کشور
در روزهای گذشته سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست در سفر خود به اصفهان، از مردم به دلیل مازوت سوزی در 
نیروگاه ها عذرخواهی کرد؛ موضوعی که واکنش های مختلفی 
در میان مردم در شبکه های اجتماعی در پی داشت، یک کاربر 
در این ارتباط نوشته است: »گویی پس از زاینده رودی که 
خشک شدن آن به گفته کارشناسان ناشی از بی تدبیری ها و 
سوءمدیریت است، اکنون نوبت به هوا و خاک اصفهان رسیده 
است.« با وجود اینکه در روزهای گذشته اصفهان رکورددار 
آلودگی در کشور بود و شاخص آلودگی اصفهان مرز بنفش را 
رد کرد، مسئولان پایتخت هنوز اصرار بر مازوت سوزی فعالیت 
کامل صنایع آلاینده و کارخانه ها دارند، در این راستا مسئولان 
اصفهان تلاش کردند شاید با دعوت از رئیس سازمان محیط 
زیست، آلودگی اصفهان را به شکل واضح و روشن پیش چشم 
مسئولان بگذارند اما با وجود همه این تلاش ها، تنها فعالیت 
چند واحد مازوت سوزی در اصفهان متوقف شده است.  در 
این ارتباط مهران زینلیان، معاون هماهنگی امور عمرانی 
استاندار اصفهان در جمع خبرنگاران گفت: از ماه ها قبل و بر 
اساس تجربه ای که از سال گذشته در خصوص مازوت سوزی 
در استان داشتیم؛ مدیریت استان تلاش های بسیاری را انجام 
داد تا شاهد تکرار این تجربه و استفاده از سوخت مازوت در 
استان نباشیم؛ هر چند عدم مازوت سوزی در شورای تأمین 
استان مصوب شده بود اما با ابلاغ شورای عالی امنیت ملی و به 
رغم مخالفت شدید استان، مازوت سوزی در اصفهان آغاز شد. 
زینلیان افزود: نهایتاً در چند روز گذشته به دلیل استفاده از این 
نوع سوخت در نیروگاه و البته سایر منابع آلاینده هوا که به هیچ 
عنوان قابل چشم پوشی نیست، شاهد روزهای بی سابقه ای 
بودیم و شاخص آلودگی هوا در اصفهان برای چند روز متوالی 
به بیش از ۱۵۰ رسید. معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار 
اصفهان گفت: در این شرایط مدیریت استان با جدیت بیشتری 
به موضوع کنترل منابع آلاینده ازجمله بحث مازوت سوزی 
وارد شد. جلسات کمیته اضطرار آلودگی هوای استان مکرراً 
تشکیل و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور به استان 
دعوت شد تا از نزدیک شاهد تأثیر عوامل آلاینده در اصفهان 
باشند. او خاطرنشان کرد: با پیگیری مدیریت استان، رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست به صورت سرزده از نیروگاه 
شهید منتظری بازدید کرد و نهایتاً با تشکیل کارگروه شرایط 
اضطرار آلودگی هوای استان، عدم مازوت سوزی برای چندمین 
بار مطرح و مصوبات ویژه زیست محیطی در این کارگروه به 
تصویب رسید. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان 
افزود: به دنبال این اقدامات، تلاش برای عدم مازوت سوزی در 
شورای تأمین استان نیز برای چندمین بار مطرح و با دستور 
استاندار اصفهان موضوع عدم استفاده نیروگاه شهید منتظری 
از سوخت مازوت ابلاغ شد. زینلیان عنوان کرد: با وجود همه 
تلاش های صورت گرفته، متأسفانه تا این لحظه مازوت سوزی 
به صورت کامل در نیروگاه شهید منتظری قطع نشده و به دنبال 
پیگیری های اخیر، با قطع ۲ واحد دیگر و کاهش معادل دو و نیم 
میلیون لیتر مصرف سوخت مازوت، هم اینک ۴ واحد غیرفعال 
و ۴ واحد دیگر همچنان فعال است. او اظهار کرد: مدیریت 
استان همواره بر این باور بوده که شرایط استان ویژه است و از 
هر ظرفیتی که بتوانیم برای توقف مازوت سوزی و قطع منابع 
آلاینده هوا در استان استفاده می کنیم. این تلاش مدیریت 
استان برای کاهش آلودگی هوا استمرار دارد و تا قطع کامل 
مازوت سوزی در نیروگاه شهید منتظری ادامه خواهد داشت. 
زینلیان تصریح کرد: عدم تمکین برای قطع مازوت سوزی 
خواه از طرف نیروگاه و خواه از طرف دیگر دستگاه ها باشد در 
هر صورت با پیگیری قضایی همراه خواهد بود؛ مصوبه شورای 
تأمین استان مبنی بر قطع مازوت سوزی در اصفهان جدی است 
و خاطیان بایستی در برابر مراجع قضایی پاسخگو باشند. با توجه 
به شرایط بسیار ویژه کهن شهر اصفهان، تاثیر آلودگی بر سلامت 
مردم، محیط زیست و میراث کهن این شهر، به نظر می رسد 
تنها راهکار قطعی برای جلوگیری از فعالیت صنایع آلاینده و 
جلوگیری از مازوت سوزی، مطابق قانون می تواند مرجع قضائی 
باشد، مردم اصفهان هنوز امید دارند که با احیای زاینده رود و 
محیط زیست، هوا، آب و خاک بار دیگر شهر کهن نصف جهان 
زنده شود و بتواند به جای این همه آلودگی میان زیبایی خیره 

کننده تاریخی خود نفس بکشد.

 طلاق 
آمار طلاق در شرایط بدی قرار دارد. باید متولیان فرهنگی 
کشور آسیب شناسی کنند و جلوی فروپاشی خانواده ها را 
بگیرند. مثلا وزارتخانه  های فرهنگی باید با طرح این گونه 
مسائل ریشه اصلی طلاق را بررسی و راهکار عملی برای 
کاهش آن بدهند. خانواده اگر متزلزل شود به جامعه سرایت 

می کند و هزینه آن را جامعه هم می پردازد. 
اسدی از تهران 

پیک موتوری
نزدیک به سه سال است که به عنوان راننده یک پیک 
موتوری مشغول به کار هستم و خرج و مخارج زندگی خود 
را از این طریق به دست می آورم. شغل پیک موتوری از لحاظ 
امنیت جانی که در حد زیر صفر است و کسانی هم که مدیریت 
پیک را در دست دارند اصلا راننده های خود را بیمه نمی کنند 
جا دارد مسئولان فکری به حال پیک های موتوری تهران 

بکنند. چرا مسئولان دولتی فکری برای ما نمی کنند. 
یک شهروند از تهران 

 
مشکلات بیمه

از مجلس و دولت محترم درخواست داشتیم که این میزان 
دریافتی بیمه ها را کم کنند و به صورت یک بیمه عمومی در 
کشور رایج شود تا مشکل اشتغال به راحتی کم شود زیرا بیمه 
باعث می شود که اکثر کارفرمایان کارگر نگیرند. اگر دولت و 
مجلس با هم همکاری کنند و این بیمه های مختلف را یکی 

کنند هم کار دولت، مجلس و هم مردم راحت می شود. 
هاتف از تهران 

  آرمان ملی: مدرسه رفتن یا نرفتن؛ عنوان گزارشی بود که 
در روزهای اخیر بر سر موضوع آلودگی هوای کشور و به تبع آن، 
تعطیلی مدارس و مخالفت علي سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست با این موضوع نوشته شد. او گفته بود: »تعطیلي ها، 
کمکي به آلودگي هوا و بهبود شاخص ها نمي کند و این اقدام 
راه درمان نیست.« اما همزمان اخبار تعطیلی مدارس باز هم 
به گوش می رسید تا امروز که وزیر کشور از طرح پیشنهادی در 
دولت از سوی سازمان محیط زیست برای تغییر در استانداردهای 
شاخص آلودگی خبرداده تا لازم نباشد در این شرایط مدارس 
تعطیل شود. از سوی دیگر، معاون آموزش متوسطه وزارت 
آموزش و پرورش هم با اشاره به ضرورت تخصیص بودجه برای 
برگزاری کلاس جبرانی تعطیلات اخیر گفته: اگر تعطیلی برخی 
از دستگاه ها و بخش های اداری را برای کنترل آلودگی هوا داشته 
باشیم شاید ضرر آن در مقایسه با تعطیلی مدارس کمتر باشد. از 
این هماهنگی در ایراد سخنانی که گفته شد، بوی تصمیم گیری 
جدی برای تعطیل نکردن مدرسه ها از این پس به مشام می رسد. 
خصوصا اینکه وزیر آموزش وپرورش هم روز  دوشنبه اعلام کرده 
که مدارس در روز سه شنبه در سراسر کشور باز هستند و این 
موضوع که »رئیس جمهور دستور داد دیگر تعطیلی با موضوع 
آلودگی هوا نباشد.« وزیر آموزش وپرورش گفت: مدارس باید 
آخرین جایی باشد که تعطیل می شود.باید گفت که پیش از این 
تعطیلات زنجیره وار بر سر آلودگی هوا، قطعی گاز و... مدارس 
در دوران همه گیری کرونا بیش از دوسال تعطیل و به صورت 
مجازی برگزار می شدند. مسئولان در موارد بسیاری، از کنش ها 
و واکنش های دانش آموزان و نوجوانان را به تاثیرپذیری آن ها از 

فضای مجازی ربط داده بودند. 
  شاخص های آلودگی هوا را تغییر می دهیم

وزیر کشور از طرح پیشنهادی در دولت از سوی سازمان محیط 
زیست برای تغییر در استانداردهای شاخص آلودگی خبرداد تا 
لازم نباشد در این شرایط مدارس تعطیل شود. احمد وحیدی، 
وزیر کشور در حاشیه نشست استانداران در پاسخ به سوالی 
درباره تعطیلی مدارس به جهت آلودگی هوا، گفته: تعطیلی 
مدارس به خاطر رفع آلودگی نیست، بلکه به خاطر سلامتی 
فرزندان مان است. مصوبه ای وجود دارد که در آن مشخص کرده 
در چه شاخصی از آلودگی، مدارس باید تعطیل باشند. گروه های 
اضطراری استان ها براساس همین مصوبه ناچارند تصمیم به 
تعطیلی بگیرند. او اضافه کرد: در هرحال این موضوع موجب شد 

تا با کمک سازمان محیط زیست پیشنهاد جدیدی را برای دولت 
تعیین کنیم تا این استانداردها را کمی تغییر دهیم تا لازم نباشد 

در این شرایط مدارس مان را تعطیل کنیم. 
  ادارات را تعطیل کنید ضرر آن کمتر از تعطیلی 

مدارس است
اما معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش ضمن 
هشدار درباره افُت تحصیلی دانش آموزان درباره برگزاری کلاس 
جبرانی برای تعطیلات اخیر مدارس، ادامه داده: تعطیلی مدارس 
و آموزش مجازی به هیچ عنوان مطلوب نیست و مورد رضایت 
وزارت آموزش و پرورش و خانواده دانش آموزان نیست و همه 
نسبت به این وضعیت گلایه دارند چرا که آموزش مجازی در 
بهترین شرایط حداکثر 6۰ درصد می تواند اثربخش باشد. 
محمدمهدی کاظمی، افزوده: علاوه بر آموزش، موضوع تربیت 
دانش آموزان نیز دارای اهمیت است باید توجه داشت که مسائل 
تربیتی و رشد اجتماعی دانش آموزان فقط از طریق حضور در 
مدرسه، ارتباط و در جمع بودن شکل می گیرد. معاون آموزش 
متوسطه وزارت آموزش و پرورش گفته: از تمام مسئولان 
به خصوص استانداران تقاضا داریم موضوع تعطیلی مدارس 
به عنوان آخرین راهکار درنظر گرفته شود حتی اگر تعطیلی 
برخی از دستگاه ها و بخش های اداری را برای کنترل آلودگی هوا 
داشته باشیم شاید ضرر آن در مقایسه با تعطیلی مدارس کمتر 
باشد. کاظمی در ادامه توضیحاتش در خصوص مضرات تعطیلی 
مدارس توضیح داده که: تعطیلات مدارس به دلیل آلودگی هوا 
در تمام کشور فراگیر نیست و در کلانشهرها به ویژه استان تهران 
شاهد این موضوع هستیم، از سوی دیگر در موضوع صرفه جویی 
در مصرف سوخت شاهد تعطیلی اکثر مدارس کشور بودیم اما اگر 
دانش آموزان در مدرسه حضور یابند می توان فرهنگ سازی در 
زمینه مصرف بهینه انرژی را انجام داد ضمن اینکه غیرحضوری 
شدن مدارس تأثیر چندانی بر کاهش مصرف گاز ندارد. او درباره 
جبران تعطیلی اخیر مدارس گفته: برای جبران افُت تحصیلی و 
آسیب های یادگیری دانش آموزان باید از تمام ظرفیت های موجود 
استفاده کرد یکی از راهکارها استفاده از نوبت عصر مدارس و 
روزهای پنجشنبه به عنوان تنها زمان در اختیار آموزش و پرورش 
برای جبران افُت یادگیری در طول سال تحصیلی است و باید 
برای استفاده از این ظرفیت ها پیش بینی منابع لازم انجام شود. 

  افت نمرات و چاقی دانش آموزان
از سوی دیگر او متذکر شده: تابستان امسال بعد از دو سال 

تعطیلی آموزش حضوری به دلیل شرایط کرونا، در ستاد کرونا و با 
تأیید رئیس جمهور، اجرای طرح تعمیق و تثبیت یادگیری، برای 
جبران افُت یادگیری مصوب شد اما به دلیل تأمین نشدن اعتبار، 
حق الزحمه معلمان هنوز پرداخت نشده است و امیدواریم تا پایان 
سال ۱۴۰۱ نسبت به تخصیص این اعتبار اقدام شود. کاظمی 
ادامه داده: برای کلاس های جبرانی تعطیلات اخیر نیز باید پیگیر 
باشیم و در صورت تأمین منابع می توان این کار را انجام داد البته 
شورای مدارس می توانند با استفاده از ظرفیت های دیگری از 
جمله گروه های جهادی و معلمان علاقه مند در آموزش و پرورش، 
برای جبران اُفت یادگیری دانش آموزان برنامه ریزی کنند 
همچنین می توان از ظرفیت درآمدهای اختصاصی و کمک خیّران 
نیز استفاده کرد. کاظمی درباره تبعات افُت تحصیلی دانش آموزان 
متذکر شده: علاوه بر افُت یادگیری، سلامت دانش آموزان آسیب 
می بیند و در ایام کرونا شاهد رشد چاقی دانش آموزان بودیم 
همچنین رشد اجتماعی دانش آموزان با مشکلاتی مواجه شده 
است و خانواده ها این آسیب ها را به خوبی احساس می کنند. 
او ادامه داده: دانش آموزان با تعطیلی مدارس، حضور در جمع 
دوستان و با هم بودن را تجربه نمی کنند، بسیاری از شایستگی ها 
از طریق حضور در جامعه محقق می شود همچنین به لحاظ سطح 
علمی شاهد افُت عملکرد دانش آموزان در نمرات امتحانات نهایی 
بودیم و در تمام رشته های شاخه نظری افت میانگین نمرات 
وجود داشت. معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 
متذکر شده: با توجه به اینکه هم اکنون نمرات دانش آموزان در 
پذیرش دانشگاه ها تأثیر قطعی دارد، برگزاری آموزش حضوری 
مطالبه دانش آموزان و خانواده هاست تا دانش آموزان بتوانند 
در کلاس درس حضور پیدا کنند و وضعیت ارزیابی ما از روند 
آموزشی حاکی از افت توان یادگیری دانش آموزان است البته در 
سال تحصیلی جاری هنوز امتحانات خرداد ماه برگزار نشده است 
بنابراین تحلیلی نداریم اما امتحانات داخلی و ارزیابی معلمان از 
خلل در یادگیری دانش آموزان حکایت دارد. از او پرسیده شده 
که »آیا شرایط تمام مدارس برابر است و تمام مدارس غیردولتی و 
دولتی خاص به ویژه در دوره متوسطه دوم در شرایط آلودگی هوا 
تعطیل هستند؟« و این معاون آموزش و پرورش در جواب گفته: 
تعطیلی مدارس به دلیل آلودگی هوا مصوبه استانداری است و 
آموزش غیرحضوری مشمول تمام مدارس است البته ممکن 
است گزارش شود که برخی مدارس در روزهای تعطیلات آموزش 

حضوری دارند اما بیشتر مدارس غیرحضوری بودند.
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گــــزارش

 بررسی صحت و سقم تعرض به 
فوتبالیست های نوجوان 

 میزان خبر داد که دادستان مرکز استان 
خراسان رضوی برای بررسی صحت و سقم 
موضوع ادعای تعرض به بازیکنان نوجوان یک 
تیم فوتبال دستور ویژه صادر کرد. طی چند 
روز گذشته خبری در فضای مجازی مبنی 
بر اذیت و آزار ۱۵ نفر بازیکنان نوجوان یک 
باشگاه فوتبال در مشهد منتشر شده است. 
محمدحسین درودی دادستان مرکز استان 
خراسان رضوی با تاکید به بررسی دقیق این 
ادعا در دادستانی استان اظهار کرد: پس از 
اخذ گزارش اداره ورزش و جوانان شهرستان 
مشهد مبنی بر اینکه تعدادی از خانواده های 
بازیکنان مطالبی مبنی بر تغییر برخی رفتارهای 
فرزندانشان ناشی از عملکرد مدیر باشگاه را 
مطرح کرده اند، بلافاصله موضوع جهت بررسی 
دقیق تمامی ابعاد آن به یکی از شعب ویژه 
بازپرسی دادسرای عمومی و انقلاب مشهد 
ارجاع شده و بازپرس پرونده نیز در گام نخست 
پس از بررسی اولیه، دستورات لازم جهت 
بررسی ابعاد مختلف این موضوع را صادر کرده 
و پیگیری خواهد کرد. دادستان مرکز استان 
خراسان رضوی ادامه داد: نکته قابل توجه این 
است که در مدارک و مستندات ارائه شده به 
دادسرا تاکنون فرد یا افرادی مدعی تعرض 
جنسی نشده اند و شکایتی تاکنون از سوی 
والدین بازیکنان در این خصوص در دستگاه 
قضائی مطرح نشده، در عین حال پیگیری ابعاد 
این موضوع به صورت جدی و دقیق وظیفه این 
مرجع است. درودی گفت: این پرونده تا روشن 
شدن تمامی ابعاد مختلف موضوع مطرح شده 
در دادسرای عمومی و انقلاب مشهد به صورت 
ویژه پیگیری خواهد شد و نتیجه آن نیز به سمع 
و نظر مردم عزیز خواهد رسید ؛ ولی آنچه مسلم 
است تا این لحظه هیچگونه سند و مدرکی دال 
بر وقوع تعرض نسبت به بازیکنان این مدرسه 
فوتبال به مرجع قضائی ارائه نشده است. بر 
این اساس از فعالان رسانه ای به صورت جدی 
خواسته می شود تا پایان تحقیقات قضائی از 
هرگونه اظهار نظر در این زمینه جداً خودداری 

کنند. 

افزایش ۳۲ درصدی فوتی های 
ناشی از گازگرفتگی

 مجتبی خالدی، سخنگوی سازمان اورژانس 
کشور با بیان اینکه از ابتدای مهرماه که هوا رو 
به سردی می رود مسمومیت با گاز مونوکسید 
کربن نیز شایع می شود، از مسمومیت ۴۷۷6 
نفر با گاز مونوکسید کربن از ابتدای مهرماه 
تاکنون خبر داد و افزود: ۳ هزار و ۱۱۵ نفر 
توسط همکاران ما به بیمارستان منتقل شدند و 
۲۷۱ نفر هم تا این لحظه با تشخیص اولیه فوت 
کردند که نسبت به همین مدت در سال گذشته 
۳۲درصد رشد پیدا کرده و این نگران کننده 
است. او با بیان اینکه علائم مسمومیت با 
گاز مونوکسید شبیه علائم سرماخوردگی و 
آنفلوآنزاست، گفت: باوجود اینکه علائم این 
مسمومیت بسیار ساده است؛ اما مسمومیت با 
گاز مونوکسید کربن در کشور همچنان اتفاق 
می افتد و مردم دچار مشکل می شوند. مدیر 
روابط عمومی و سخنگوی سازمان اورژانس 
کشور که در یک برنامه رادیویی صحبت 
می کرد، این را هم گفت: سردرد، خستگی، 
تغییر صدا، ضعف و بی حالی و تهوع و استفراغ از 
جمله علائم این مسمومیت هستند که معمولاً 
با سرماخوردگی اشتباه گرفته می شوند؛ اما 
مشکل زمانی جدی خواهد شد که سطح 
هوشیاری در این افراد کم شود. او با بیان اینکه 
وضعیت دودکش ها هرچند روز یکبار باید رصد 
شود گفت: اگر کسی دچار گازگرفتگی شد 
باید بلافاصله وسیله گرمایشی را خاموش و 
بیمار را از محیط خارج کرد و با اورژانس تماس 

گرفته شود. 

تلاش برای برقراری سوآپ 
گازی با ترکمنستان 

 دستیار امور بین الملل استاندار و رئیس 
نمایندگی وزارت امورخارجه در استان گلستان 
گفت: در هفته های اخیر دولت ترکمنستان به 
دلیل سردی هوا و کمبود گاز داخلی خودشان 
سوآپ گازی با ایران قطع کرد و درحال تلاش 
هستیم دوباره این سوآپ گازی برقرار شود. 
ذوالفقار امیرشاهی در گفت وگو با ایلنای گلستان 
اظهار کرد: سوآپ گازی ترکمنستان به ایران 
قرار دادی سه جانبه بین ایران، ترکمنستان و 
آذربایجان است که سالانه ۱.۵ میلیارد مترمکعب 
گاز ترکمنستان از خاک جمهوری اسلامی ایران 
به جمهوری آذربایجان انتقال پیدا می کند. 
او ادامه داد: در یک ماه گذشته موج سرمای 
شدیدی در کشور حاکم بود و در بعضی از مناطق 
کشور افت فشار گاز داشتیم و مشکلاتی مخصوصا 
برای استان های شمالی ایجاد شد. او افزود: در 
کشور ترکمنستان سرمای شدیدی حاکم بود 
که آنها نتوانستند گاز مورد نیازخودشان را تامین 
کنند و گاز سوآپی انجام می دادیم قطع کردند. 
او تصریح کرد: با قطع شدن این گاز از سوی 
ترکمنستان استان های شمالی دچار کمبود گاز 
شدند و مشکلاتی به وجود آمد که دولت تدبیر 
خرج داد توانست مشکل را حل کند. او گفت: 
وزارت امور خارجه و وزارت نفت در حال تلاش 
است که گاز ترکمنستان دوباره برقرار شود و 
سوآپ گازی شامل یک و نیم میلیارد گاز سالانه 

به آذربایجان صادر شود. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

وزیر کشور گفته احتمال تغییر در استاندارد های شاخص آلودگی هوا برای جلوگیری از تعطیلی مدارس وجود دارد

نتیجهتعطیلی؛افتیادگیری،چاقیدانشآموزان
  تعطیل نمی کنیم، چاق می شوید

  معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش گفته: ادارات را تعطیل کنید زیان آن کمتر از تعطیلی مدارس است
  او از نوبت عصر و روزهای پنجشنبه برای جبران تعطیلات خبر داده

  مسئولان می گویند در تعطیلات علاوه بر افُت یادگیری، شاهد رشد چاقی دانش آموزان بودیم 

  مهاجرت دیگر محدود به طبقه نخبگان 
نیست بلکه بنابر آخرین بررسی های رصدخانه 
مهاجرت ایران، بی ثباتی اقتصادی در کشور، 
تحریم، نوسان قیمت ارز، تورم و شرایط 
مهاجرت  اصلی  از علت های  اقتصادی،  
ایرانیان در سال ۱۴۰۱ بوده است. طبق 
تعریف سالنامه مهاجرت ۱۴۰۱، مهاجرت عام 
به این معنی است که بیشتر طبقات و اقشار 
اجتماعی یک جامعه تحت تاثیر قرار گرفته و 
در آینده، شاهد بروز موج های مهاجرتی در آن 
جامعه خواهیم بود. تغییر مقاصد مهاجرت از 
کشورهای اروپایی به کشورهای همسایه، از 
جمله مواردی است که در سال های اخیر به 
چشم می آید. بهرام صلواتی، رئیس رصدخانه 
ملی مهاجرت ایران، در گفت وگو با »انتخاب« 
درباره علت تغییر این روند، گفت: »به دلیل 
اینکه میل به مهاجرت در داخل کشور افزایش 
پیدا کرده و از سوی دیگر ظرفیت کشورهای 
اروپایی یا مقاصد اصلی محدود است، بر این 
اساس مقاصد جدیدی همچون کشور ترکیه 
و کشورهای حوزه خلیج فارس شکل گرفته 
است که قسمتی از بار مهاجرتی ایران دارد در 
آنجا تخلیه می شود.« او ضمن بیان اینکه در 
آینده این کشورها به شکل کشورهای ترانزیت 
عمل خواهند کرد، افزود: »ترکیه تاکنون، 
حداقل برای مهاجران ایران و افغانستان بیشتر 
به عنوان کشور ترانزیت عمل می کرد. یعنی 
افراد خودشان را به آنجا می رساندند و بعد اگر 
می خواستند، به شکل قانونی یا غیرقانونی به 
کشور دیگری مهاجرت می کردند. ولی الان 

دیگر در خود ترکیه هم قسمتی از مهاجران 
ایرانی دارند رسوخ می کنند و در آینده نزدیک 
ما یک همسایه ای را در سمت شمال غربی 
خواهیم دید که بخشی از ایرانیان آنجا ساکن 
هستند.«  صلواتی درباره اقبال ایرانیان به 
خرید ملک در ترکیه بیان کرد: »در سالنامه 
۱۴۰۱ اگر خرید مسکن یا ثبت شرکت در 
ترکیه را ببینید، متوجه افزایش سهم خرید 
مسکن از سال ۲۰۱6 به این سو خواهید شد. 
بنابراین ما مشاهده می کنیم که بخشی از فرار 
سرمایه مالی، تحصیلی و سایر موارد، در آنجا 
انجام می شود. من نمی دانم مسئولان برای این 
بحث آمادگی دارند یا خیر؛ چراکه تنها خروج 
جامعه فراسرزمینی مساله نیست بلکه بحث 
نگهداشت، ارتباط با این جامعه و بهره برداری 
از سرمایه های شان نکته ای است که تا الان، 
برنامه ریزی  مقاصد،  اساس  بر  دست کم 
خاصی نداشته ایم.« مدیر رصدخانه مهاجرت 
به  استارتاپ ها  مهاجرت  درباره  ایران، 
کشورهای حوزه خلیج فارس، گفت: »در 
بحث استارتاپ ها، شرکت ها و تیم ها یک 
موقعیتی است که مهاجرت سرمایه گذار یا 
ایده پرداز را داریم. الان خیلی از کشورها به 
این نکته رسیده اند که سرمایه انسانی در 
ابعاد مختلفش، یعنی در سطح سرمایه گذار، 
ایده پرداز، مدیر، بدنه اجرایی و حتی افراد 
کارشناس، همه ذی قیمت هستند و خیلی از 
شرکت ها و تیم ها اگر می خواهند به کشوری، 
از جمله کشورهای حوزه خلیج فارس بروند، 
با این پیشنهادها روبه رو هستند که صرفا 

برای ثبت یا ایجاد شرکت اقدام نکنند بلکه 
برای راه اندازی و به نوعی اجرای این ایده هم 
اقدام کنند. به طور کلی نیروی انسانی ایران، 
مخصوصا نیروی کارشناس یا تحصیل کرده 
برای کشورهای دیگر جذاب شده است، بدین 
منظور اگر افراد بخواهند کسب و کاری راه 
بیندازند، بهترین فرصت این است که از تیمی 
که با آن کار کرده، با آن آشنایی دارد، ایده را 
می شناسد و از همه مهمتر هزینه اش هم به 
نسبت همتایانش در آن کشور ارزان تر است، 
استفاده کند.« او خاطرنشان کرد: »با این 
تفاصیل باید حواسمان باشد یکی از دلایلی 
که شرکت ها مهاجرت می کنند، به مسائل 
زیرساختی که در این چندوقت اخیر هم 
پررنگ شده است، مربوط می شود. از جمله 
شرایط ناپایدار اینترنتی و ارتباطی که منجر 
به آسیب دیدن بسیاری از کسب و کارها شده 
است. مساله اینترنت در خیلی از کشورها، 
امر پیش پا افتاده  و ابتدایی ترین زیرساخت 
ارتباطی است و برای همین مهاجرت گروهی 
یک تیر و چند نشان می شود.« صلواتی ادامه 
داد: »حال در چند سال گذشته هم بحث 
زیست بوم، نوآوری و فناوری بسیار مطرح 
بوده است و ما هم سرمایه گذاری قابل توجهی 
کرده بودیم اما درست زمانی که داشتیم به 
بهره برداری نزدیک می شدیم، به واسطه یک 
سری از سهل انگاری ها، مساله مهاجرت این 
افراد دارد رخ می دهد و شرکت ها هم دارند 
از این فرصت استفاده می کنند.« او در پاسخ 
به اینکه آیا می توان گفت موج مهاجرت 

استارتاپ ها شکل گرفته است، عنوان کرد: 
»در مورد موج مهاجرت استارتاپ ها نیاز 
داریم که یک پیمایش و آمار رسمی وجود 
داشته باشد. متأسفانه روی گروه های خاص 
یا به طور کلی روی جمعیت مهاجرین خارج 
از کشور، در داخل کشور خودمان اجماع 
آماری وجود ندارد و کار آماری دقیقی 
صورت نگرفته است. اتکای ما در سالنامه 
مهاجرتی مان بر منابع آماری خارج از کشور 
است. در پاسخ به پرسش شما باید بگویم که 
این موج هست و شواهد مستدلی هم موجود 
است که این اتفاق دارد می افتد ولی اینکه به 
شکل مستند اشاره کنیم، خیر. در بخش 
پنجم سالنامه اخیرمان هم عنوان کرده ایم 
که فقط برای کانادا و انگلستان از سال ۲۰۱9 
تا ۲۰۲۱ حدود ۲ هزار ویزا در حوزه نوآوری 
استارتاپی فناوری و کارآفرینی ایجاد شده 
است. اینکه چه قدر ایرانیان توانسته اند برای 
بقیه کشورها از استارتاپ ویزا استفاده کنند، 
محل سوال است. « صلواتی در خصوص 
افزایش پناهجویی در ماه های اخیر اخیر، 
گفت: »اثرش را در شش ماه الی یک سال 
آینده نشان می دهد. ولی اگر آمار پناهجویی 
را، حداقل در چند سال گذشته نگاه کنید، 
مشاهده می کنید که ما در سال ۲۰۲۰ 
نسبت به ۲۰۱9 یک کاهشی داشتیم که 
ناشی از کرونا بوده است اما در ۲۰۲۱ جریان 
پناهجویی دارد به سمت بالا برمی گردد.  در 
سال ۲۰۲۱ جریان رشد پناهجویی در جهان 

۳۰ درصد بوده است. «

رئیس رصدخانه ملی مهاجرت ایران گفته شرایط ناپایدار اینترنت از عوامل مهاجرت است

همسایه شمال غربی مملو از مهاجران ایرانی شده 


